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Vardi, ko sacīja jubileja 
vieni ne teju, ne tur. Mēs esam 
vienas t au tas daļa a r kopēju do
mu un mērķ i — kalpot Zinātnei 
un Tēvzemei . 

. . L A M Z A ir Izveidojusi ko
misiju, kas jau uzsākusi pr iekš
darbu'; Zinātniskās b ib l io tēka i 
un studiju centra Izveidošanai 
Rīgā. Sis būs kopējs pasākums 
a r kologām Rīgā. Mēs ceram 
iegūt l i t e ra tūru no Rietumiem 
visīsākā la ikā. Tālāk mums jārod 
finansiālā bāze abpusēj i , lai ra
dītu t e lpas , kuru šei t , acīmre
dzot, t rūks t . 

. . . Kā simbolisku sakumu Zi
nātniskajai bibl iotēkai p ieņemiet 
šo velti — Edga ra Andersona 
< l a t v i e š u vēs ture . Ārpo l i t i ka» . 

J Ā N I S G A B L I K S , Balt i jas 
Univers i t ā te (ASV): 

. . . Bal t i jas un ivers i t ā te bija 
Latvi jas Univers i tā tes zars R ie 
tumos . Tā dibināta 1 9 4 6 . gadā . 
. . .BU student i : igauņi — 13»/.. 
l ie tuvieši — 35"/», la tvieši — 
5 2 % . 
. . . BU deva: 

1. J a u n a i paaudzei svešā ze
mē r adās izglī t ības iespējas . Dau
dzi turp inā ja izglīt ību un tas 
mums deva j aunus , profesionālus 
akadcmi?kus c i lvēkus , kas ir 
šodien ieguvuši izcilu stāvokli 
sab iedr ībā . 

2 . Izceļojošiem latviešiem tā 
deva tik daudz, ka visi pal ika 
saistī t i kopā. D i u d r a š ģim^n^s 
dzima jau izceļojot. Un ja manas 

(Turp inā jums 4 Inp.) 

* Kār l i s Ska lde rs . 

K Ā R L I S S K A L D E R S , 1919. 
g a d a s tudents , sacīja, ka augst
skolas a tk lāšanas d ienā aula un 
g a r d e r o b e bijušas p i lnas a r stu
den t i em, kas lauzušies iekšā, lai 
visu redzētu un dz i rdē tu . «Kāpēc 
šodien te nav s tudentu?» jautajā 
9 0 g a d u vecais v ī rs . 

J Ā N I S S T R A D I Ņ S , akadēmi
ķis , t e ica , ka p ienācis la iks Univer
s i tā tei a t te ik t ies no P . Stučkas 
vā rda . « P . S tučka pre t Universi
t ā t i iz turē jās vēsi ,» sacīja runā
tā js u n piebi lda: «Var j au pal ik t 
v iņa k rūšu tē l s , audi tor i ja un sti
pend i ja , bet augs tskola i viņa vār
du neva jag» . 

* Nikolajs Eala 'okins (ASV) . 
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J Ā N I S K Ļ A V I N Š , Latviešu 
akadēmisko mācībspēku un zi
nātnieku apv ien ības prezidents 
(ASV): 

. . . Rie tumu pasaulē latvie
šiem ir tāda mate r iā lā un in ' r -
lektuālā bagā t ība , kada ag rāk 
šajās zemēs nekad nav bijusi. J o 
nekad a g r ā k nav bijis t ik l iels 
t r imdinieku skai t s , t ik ilgi sagla
bājot savu ident i tā t i civi l izētā, 
bet svešā vidē. Zinātn isko piere
dzi i eguvām t r imdas zemēs, lai 
bagā t īg i Izmantotu nākotnes Lat
vi jas dzīvei visās nozarēs . T a g a d 

mums ir z inātnieki ar b a g i t u 
pieredzi . Un viss tas . kas bija 
labs latviešu tau ta i pagā tnē , no
derēs ar i nākotnē . . . 

. . . Mēs bijām tikai vieni 
t r imdinieki , un dafs labs teica, 
ka . domāt pa r kopibu bija sap
nis. Tagad , pēc diviem gadiem, 
tikai pēc īsas saraks tes a r cie
nījamo rek toru Zaķi , mēs kopīgi 
svinam LU gadasvē tkus gan Ta
jā, gan viņā kras tā . 

Sie ir vēs tur iski not ikumi: pēc 
5 0 gad iem mēs vairs neesam 

MUSU VIESI 

Profesors Eižens Leimanis 

Lai piedal ī tos Latvi jas Uni
ve r s i t ā t e s jubi le jas svinībās , vis
t ā l āko ceļu, ac īmredzot , ir mē
rojis Bri tu Kolumbi jas universi
t ā tes profesors Eižens Leimanis 
no V a n k ū v e r a s (Kanādas r ie tumu 
k ras t s ) . Sal īdzinot ar pārē j iem 
v ies iem, l iekas arī , ka viņš i lgāk 
p a r c i t iem ir pa t s darboj ies mū

su augstskolā — tieši 2 0 ga
dus . Vispi rms oūdams Matemāt i 
k a s un dabasz inā tņu fakul tā tes 
s tudents , k u r iestājies matemāt i 
k a s nodaļā 1 9 2 4 . gada ruden ī 
pēc Rīgas pi lsē tas I ģ imnāzi jas 
abso lvēšanas . S tudentu sacensī
bas da rbos 1 9 2 9 . gadā i eguv is 
p i rmo goda lgu pa r darbu «He-

kubas t ipa Svarcš i lda periodis
kie a t r i s inā jumi» . Tā paša gada 
4 . oktobrī v iņam piešķi r t s cand. 
math . g r ā d s un viņš a ts tā ts pie 
teorē t i skās as t ronomijas un ana
lī t iskās mehān ikas inst i tūta (ka
tedras) . Komandē ts uz ā rzemēm 
papi ld inā t ies : 1 9 3 1 . g a d ā uz 
Leipcigu un Kopenhāgenu , 
1 9 3 5 . / 3 6 . m. g. uz Par īz i . Vei
cis pedagoģisku darbu ar ī tēlotā
jas ģeomet r i j as ka t ed rā un t ī rās 
ma temāt ikas ka t ed rā , bet no 
1937 . g a d a ir docents teorēt is
kās as t ronomi jas un anal ī t i skās 
mehān ikas ka t ed rā . 

1944 . gada rudenī bēgļu gai
tas aizved E. Leimaņi uz Vāci
jas ziemeļiem, ku r mācības spē
ka vietu viņš" atrod vecajā Greifs-
va ldes un ivers i t ā tē . Vācijā ir sa
radies visai ievēro jams skai ts 
akadēmisku mācības spēku no 
Latvi jas un arī no Igauni jas un 
Lie tuvas . Tūl iņ pēc kara E. Lei
manis kopā a r profesor iem F. 
Gulbi un E. Dunsdorfu kļūst 
p a r in ic ia tor iem idejai par 
augs tskolas organizēšanu jaunie
šiem, kas k a r a m beidzoties ir 
nokļuvuši Vācijā . A r angļu mi
l i tā rās v a r a s a t ļauju sāk darbo
t ies Bal t i jas un ivers i tā tē ( 1 9 4 6 . 
— 1950. ) H a m b u r g ā , vē lāk Pine-
be rgā pie H a m b u r g a s . H a m b u r g ā 
E. Le imanis iegūs t ma temāt ikas 
zinātņu doktora g r ā d u . Balt i jas 
un ivers i tā tē viņš nos t rādā līdz 
1949 . g a d a m , kad iesākas bēgļu 
l ie lākās da ļas pārv ie tošanās no 
Vācijas uz dažnedažādām vietām 
gandr ī z vai visos kont inentos . 
Nāk va i rāk i da rba p iedāvā jumi . 

no kur i em E. Le imanis izvēlas 
Britu Kolumbi jas univers i tā tes 
a ic inājumu uz profesora vietu. 
Seko ceļš uz K a n ā d a s r ie tumu 
kras tu , ku r ar ī s tabil i a izr i t visi 
t u rpmāk ie gad i . Pap i l dus akadē
miskam da rbam univers i tā tē E. 
Leimanis s t rādāj is zinātnisku 
darbu Kanādas ma temā t iķu savie
nības pē tn iec ības ins t i tū tā ( 1 9 5 3 . 
un 1 9 5 5 . g. g.), bij is zinātnis
kais padomnieks Lockheed Missi
les & Space Co ( 1 9 6 2 . g . ) . 

P rofesora Eižena Leimaņa zi
nā tn iskās intereses bi jušas saistī
tas a r d i fe renc iā lv ienādojumiem, 
ana l ī t i sko mehāniku un debess 
mehān iku . Sajās nozarēs viņš 
s t rādā j i s Latvijā un turpināj is 
da rbus t r imdas la ikā. Sarakst ī j is 
va i r ākas monogrāf i jas (Teorētis
kā mehān ika 1 9 4 0 , Dynamics 
and Nonl inear Mechanics 1958 , 
Genera l P rob lem of the Motion 
of Caup led Rigid Bodies About 
a Fixed Point 1965) un redzes 
lokā turē j i s ma temāt ikas un as
t ronomi jas vēs tur i . Kopš 1949 . g. 
ir l īdzs t rādnieks refera t īvajā iz
devumā «Mathemat lca l Revievs» . 

P a r savu vēl nepubl icē to , lat
viešu ma temā t iķ i em XIX un XX 
gadus imtos velt ī to da rbu profe
sors ziņoja nākošajā dienā pēc 
i e r a šanās Rīgā , t iekot ies Mazajā 
aulā a r Fizikas un ma temā t ika s 
fakul tā tes mācību spēkiem un 
s tuden t iem. Univers i t ā tes jubi le
j a s svinību sanāksmē Lielajā au
lā E. Leimanis nolasī ja ziņojumu 
p a r paš iem ievē ro jamākiem LU 
z inā tn iek iem, pa r t i em. kuru vei
kumi guvuš i v is l ie lāko atzinību 

un pasaules a tbals i gadu ga i tā . 
Sis ziņojums i e tvē ra gan 20-to 
un 30-to gadu profesorus , gan 
tos , kas savu a tz ī šanu guvuš i 
pēc k a r a t r imdas ga i t ā s , g a n ar ī 
tos, kas n e p ā r t r a u k t i saistīt i a r 
savu Alma ma te r . 

As t ronomiska jā observa tor i jā 
profesors E. Leimanis t ikās a r 
La tv i j a s as t ronomiem un dalī jās 
s avās a tmiņās pa r kādre izē jo 
Teorē t i skās as t ronomi jas un ana
l ī t i skās mehān ikas inst i tūtu (ka
t ed ru ) un tā la ika profesor iem 
un kolēģiem. Kā zināms, šis in
s t i tū t s 1 9 4 4 . / 4 5 . m. gadā t ika 
iek ļau ts As t ronomi jas ka t ed ra s 
sas tāvā , kas s a v u k ā r t pā r t apus i 
pa r t agadē jo z inātniski pētniecis
ko s t ruk tū rv ien ību — Astrono
misko observa tor i ju . 

Profesors Eižens Leimanis , 
visu mūžu būdams akt īvs dažādu 
zinātnisku organizāc i ju loceklis 
(New York Acad . of Sciences . 
Soc. Math, de France , Unione 
Mat . I ta l iana, As t ron . Ge
sellschaft u. c ) , apbr īno jami la
bi informēts pa r latviešu zināt
n ieku darb ību un l ikteņiem dau
dzās zemēs un ar ī dz imtenē . 
S i rmā profesora Rīgas apciemo
j u m s nenol iedzami ir bagā t inā j i s 
musu pr iekšs ta tus pa r la tviešu 
z inātnieku ga i t ām ā rpus Latv i jas , 
un domājams, tā la jam ceļotā jam 
būs devis v i rkn i pozit īvu emoci
ju a tka l t iekot ies a r labi zinā
m a m vie tām un pazīs tamiem cil
vēk iem. 

L E O N Ī D S R O Z E 
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JAUNIETIS - STUDENTS - ORGANIZĀCIJA 

Netaisos reanimēt komjaunatni 
vai s tuden t i em (ar i komjaunie
š iem) k a m viss viena lga , ie
s tāst ī t , ka tā ir noder īga organi 
zācija. Domāju, va r noliegt to 
kā s is tēmu k o p u m ā , bet ne cil
vēkus , kas tur s t r ādā (nevis sa
ņ e m a lgu ) . P i eņems im, ka kom
j a u n a t n i mēs l ikv idē jam un no
d ib inām j aunu un p rogres īvu 
o rgan izāc i ju . Kas tajā s t rādās? 
Kas būs spē j īgs un kas g r ibēs 
to vad ī t? Vai k u r c i tur , izņemot 
komjauna tn i , ir profesionāļ i jau
na tnes l ie tās? Vai pašā komjau
na tnē tādi ir? G r i b ē d a m a to no
ska id ro t , uzsāku sarunu a r 
L (V)U komjauna tnes komitejas 
s e k r e t ā r i e m I lonu Bērz iņu un 
Iva ru K i b e r m a n i . 

I L O N A : Nenol iedzami šis 
d a r b s d a u d z k o iemāca. Labāk 
pazīs tu s tuden tus , Univers i tā tes 
a p a r ā t u . Esmu ieguvus i p rasmi 
kon tak tē t i e s , o rgan iza to ra iema
ņ a s . Tas pa l īdz t agad , s t rādā jo t 
p a r pasn iedzē ju . 

I V A R S : Ka d a r b s j auna tnes 

organizāc i jā pal īdz iegūt šīs ie
maņas , l iecina arī ārzemju vals tu 
p ieredze , ku r s tudent i uz g a d u 
p ā r t r a u c māc ības , lai iemācī tos 
o rgan iza to ra da rbu u. c , ko dod 
p rakse j a u n a t n e s organizāc i jā . 

— K o m j a u n a t n e p a g a i d ā m ir 
v ienīga is r eā la i s j auna tnes kuģī
tis, no ku ra šaut . Tā teica kāds 
komjauna tnes ra jona s ek re t ā r s . 
K u r ā v i rz ienā šaujat jūs , Univer 
s i tā tē? 

I L O N A : Dažre iz s tudent i pat 
nenojauš , ka dar ī tā ja un o rgan i 
zētāja ir komjauna tnes komi te 
ja . Mūsu kontā ir Jau pasenā ci
ņa p re t me t ro ce lšanu Rīgā , mūs 
skar a r i akc i ja Te reškovas ielā 
2 5 , t āpa t j au t ā juma pa r k a r a 
ka t ed ru augs t sko lā r i s ināšana . 

— Vai j o p r o j ā m s t rādā ja t vi
sos 2 5 komjauna tne i norād ī ta jos 
d a r b ī b a s v i rz ienos? 

I L O N A : Daudzas darb ības for
mas a t m i r u š a s pašas no sevis , 
pa l ikušas t ika i dz īvo tspē j īgākās . 
P a š l a i k t r īs l ie lākie d a r b ī b a s 

virzieni: J a u n a t n e s ekoloģiskais 
centrs , Ārzemju tūr isma apvienī
ba «Kol lega» un Studentu darba 
š tābs. Tie i r ve id i , kā reāli 
sniegt a tba ls tu un darbošanos 
s tudent iem. 

Un t o m ē r augstskola i neder 
tāda j aun iešu organizāci ja kā 
komjauna tne , jo jār is ina ne t ikai 
ideoloģi jas , bet arī sadzīves, 
ku l tū ras j au tā jumi . Tāpēc ir ra
dusies ideja pa r koordināci jas 
cent ra va i asociāci jas izveidoša
nu, kurā Iet i lptu komjaunatne 
un a rodb ied r ība , kas pašlaik 
daudzos jau tā jumos dublē viena 
otru. Asociāci ju vadītu v iens cil
vēks . 

— Kā organ izē t darbu fakultā
tēs? 

I L O N A : Ar ī tu r ideāli būtu 
noorganizēt s tudentu padomi . 
Pedagoģ i j a s fakul tā tē tas jau ir 
izdarī ts . Faku l tā tēm esam devu
ši lielu br īv ību , visa iniciat īva 
tagad ir viņu rokās . Ar ī darba 
p lānu va i r s neprasām, t ika i dar

bības p rog rammu. Dažreiz pat 
nezinām, kas fakul tā tēs ir noticis 

S a v u k ā r t tur par mūsu darbī
bu zina maz. A g r ā k bija s tarme
tis, tad tāda bur tn īc iņa , ku r 
ka t r s s ek re t ā r s varē ja ieraks t ī t 
paziņojumus, vēlāk informat īvais 
bi ļetens, kam g a n nebi ja pie
kr i šanas . Tagad nav nekā . 

— Vai kāds t raucē jums 
s t r ādā t? 

I L O N A : Pr inc ipā , hē . J a nu 
vienīgi pašu kū t rums . Daudzre iz 
ir bijis pat tā, ka r ek to rā t s vai 
pa r t i j a s komiteja ieros ina — 
ejiet un dar ie t , bet c i lvēku, kas 
būtu kādā lietā ļoti i e in teresē t i , 
ir maz. 

I V A R S : Tā jau ir s i s tēma, ka 
Iet. da ra , organizē un pēc tam 
p ieda lās vieni un t ie paši c i lvēki . 

— K o domā dar ī t jauniecel
tais ideoloģi jas s ek re t ā r s? (Jau
tā jums Iva ram Kibe rman im. ) 

I V A R S : A r pliku ideoloģi ju, 
es noteikt i nenodarbošos , jo ideo
loģija bez seguma ir v i l tus ideo
loģija . Viena lieta ir apga lvot , 
ka komjaunieš i ir labi c i lvēki , 
otra — ar da rb iem to pierādī t . 

Uz konkrē t i em darb iem, es do
māju , ar ī bals t īs imies . Jāve ido 
s tuden tu asociāci ja . 

I L O N A : S tudent iem ir j āap
v ieno jas ne t ikai v ienas augst 
sko las l īmeni, bet visā Latvi jā . 
In ic ia t īva , es domāju , būtu jā
uzņemas tieši Univers i tā te i . Ja 
nodib inā tos s tudentu asociācija, 
La tv i j a s s tudent i ja i būtu t r īsreiz 
l ie lāks spēks . 

— J a sekos a r i da rb i , labiem 
nodomiem nespēju iebilst . 

Sa runā j ā s I N E S E VOIKA 

Dzīliskas* pārdomas par studentiem un komjauniešiem 
O, es nep re t endē ju uz objek

t iv i tā t i , bet tā va i tā ir uznākusi 
vē l ē šanās uzraks t ī t recenzi ju tai 
t eā t r a i z rāde i , k u r ā mēs paš i 
re izēm esam ak t i e r i un skat ī tā j i . 

Vai a t ce ra t i e s filmu, kurā Ju
r i s P o d n i e k s s a runā jā s a r puisi , 
k u r š s t r ādā m o r g ā ? Toreiz dau
dzi d reb inā jās , j o «kā g a n cil
vēks spē j kau t ko t ādu da r ī t» . 
Bet mēs paš i? Kādē ļ ba ro t sevi a r 
i lūziju, ka no r ū p ī g a s apmazgā
š a n a s un p i ek rā sošanas Komunis 
t i skās J a u n a t n e s Savien ība v a r 

a tbr īvot ies? Ko mēs sap ro tam 
a r vā rdu «organ izāc i j a»? E s — 
ci lvēku kopību , ku r i em ir kopī
gi mērķ i , pā r l i ec ība , kur i kop īg i 
c īnās par sava mērķa piepildīju
mu. Nu, k ā tad ir , b iedr i kom
jaun ieš i . a r t iem kop īga j i em 
mērķ i em? 

A r ko noda rbo ja s v idusmēra 
s tudents? Viņš šad tad šo to pa
mācās , pa ras t i n īkuļo , aušo / a s . 
mī ļojas , bet . kad nemīļojas , t ad 
ēd. Un ska i t a kape ikas p i rms 
s t ipendi jas . K o d a r a v idusmēra 

komjaunie t i s? P ro tams , visu to 
pašu, p lus — godīgi un kā r t īg i 
maksā b iedru naudas . Kā dēļ? 
Sevis? 

Kādēļ to, ka jauni ci lvēki 
kaut ko da ra un organ izē , saukt 
par Komunis t i skās Jauna tnes ro-
sīšanos? 

Neaps t r īdu , ka ir ar ī tādi cil
vēki , kas tic šai «organizāc i ja i» . 
Lai t ad viņi pal iek kopā! Bet 
kādēļ t u rp inā t šo izrādi , ku rā 
skat ī tā ju kļūst a rv ien va i rāk , bet 
ak t i e ru — mazāk? Un kas i r šie 

ak t ie r i , ku r i em mēs mak-sā.iam 
a lgu? P r o t a m s , j ebku r š va>- no
likt savu b iedra kar t i un turpi
nāt dzīvot t āpa t kā l īdz šim, 
bet la tvieša c i lvēkam jau tas ir 
r aks tu r īg i — labāk pacies t ne
lielas mate r iā las g rū t ības , lai ti
kai nebūtu j āuz t raucas pa r iespē
j a m ā m nepa t ikšanām. Jā , pro
tams, nagi a u g ar ī pēc nāves . 

P iedodie t , ja esmu kādu ap
vainojusi . No šeit r aks t ī t ā jau 
nekas arī nemainīs ies . . . 

Maza g rēksūdze — p a g a i d ā m 

esmu komjaunie te , L Ļ K J S C K 
kand idā t e , ag r īnā s j aun ības pe
r iodā biju skolas komjauna tnes 
s ek re t ā r e . Es t icēju tam, ka no 
m a n a s da rbošanās kau t kas var 
main ī t ies . . . 

Vieglas smiltis! 
G U N T A L A C E 

* — īpatnējs , nesen pasau lē 
nācis īpaš ības vā rds , ku ra nozī
mi tuvinā t i var apz īmē t a r «ra
doši absolūto hao t i skumu», ar 
«domu anal ī t i sku sk ra id ī šanu» , 
a r . . . — Red. 

Vēlreiz par to pašu 
Savu vadošo lomu zaudējusī , 

bet vēl nezaudē jus ī ce r ības to at
g ū t ( p r ā t ī g ā k ā da ļa ) vai p ie rād ī t 
p r e t ē jo (valsts m ē r o g ā — lie
l ākā da ļ a ) , kompar t i j a savas vēs
t u r ē s akņo tā s monopol i skās 
t i eksmes dēļ ir zaudējus i pati sa
vu « k o m » un it labi izt iek t ika i 
a r v ā r d u par t i j a , kas p ie t iekoši 
izsmeļoši j au nosauc šo organi 
zāciju u n nodroš ina nesajaukša-
nu a r k o citu, u n izslēdz j ebkā
da p ā r p r a t u m a iespēju . . . P a r a 
dokss . P a r t i j a , kas saucas . . . 
ne v a i r ā k , ne mazāk — pa r t i j a . 
Ir monopol izē t s j au pa t s t e rmins . 
Tiesa , nu jau pav īd a r ī pusl īdz 
k o n k r ē t a s k o n t ū r a s ce r ība i , ka bez 
P A R T I J A S m u m s būs vē l k a d a 
pa r t i j a . L īdz īga s i tuāci ja ir a r ī 
a r komjauna tn i , a r pa r t i j a s j a u n o 
ma iņu — ar k o i lgus g a d u s t ika 
personi f icē ta va i visa j auna tne . 
A g r ā k p a r to v a r b ū t ar ī īpaš i 
j ā u z t r a u c a s nebi ja , jo bez mas
ve id īgā s k o m j a u n a t n e s vē l bi ja 
t ika i a t sev išķ i nep iev ienojuš ies 
d is ident i , ko p a r p i lnu centās ne

ņemt . S i tuāc i ja pamazām ma inas . 
Veidojas vai legal izējas daudzas 
jaun iešu g r u p a s un o rgan izāc i jas , 
kas v ismaz paš la ik kopā t u r a s sa
va v ienotā m ē r ķ a dēļ un tāpēc , 
ka apv ieno juš ies ir tik t iešām 
savē j ie — domub ied r i , ka nav 
l ieko un p r ak t i sk i nav l īdzskrē-
jē ju un vē l , kas ir sevišķi būt is
ki — ša jās kompān i j ā s nev iens 
nav stājies ka r j e r a s vai vēl k a d a 
ci ta pa š l abuma g ū š a n a s dēļ (ja, 
p ro t ams , p a r p a š l a b u m u neuzska
ta Latv i jas va ls t i ) . Fakt i sk i šie 
g r u p ē j u m i būtu l iekami b l akus 
komjauna tne i ar l īdz īgām tiesī
bām. Būtu . . . Va rbū t to nodro
š ināt va r ē s Latv i jas j a u n a t n e s 
pa r l amen t s , kas , dažu uzņēmīgu 
c i lvēku ( P S R S T a u t a s depu t ā t s 
A. Vilcāns un ci t i ) ros inā ts un 
ie te ik ts , ve ido jas . Te note ik t i 
j ā i z sa rgā j a s no šohr īdējā j auna t 
nes g r u p u v ienotā ja J O K piere
dzes. Kas pēc savas idejas it kā 
ir koord ināc i j as cen t r s v isām 
j a u n a t n e s o rgan izāc i j ām, bet 
fakt iski ir t ika i v iens no kom

jauna tnes audžubērn iem. 
Manuprā t , nav a t ta i snojama šo

brīd daudzu pi lnīgā vē r šanās 
pre t komjauna tn i kā tādu, jo tad 
a r v ieglu roku mēs dāvā jam ne
būt ībai to , kas komjaunatne i to
mēr ir. Un tai p ieder d iezgan 
daudz. To, p ro tams , va r uzskat ī t 
par l iekuļošanu, b e t . . . 

Neg r ibas t icēt , ka šodien dau
dzi no komjauna tnes d a r b ī g ā k ā s 
daļas pas t āv savās vie tās , tāpēc 
ka pār l iec inā t i tic komunis t i skās 
r ī td ienas iespējamībai un gatavo
jas k ļū t pa r šīs r ī td ienas uzcē
lējiem zemes virsū, bet g a n tikai 
tāpēc , k a tā i r gandr īz vai vienī
gā iespēja reāl i darbot ies , sa
ņemt reālu vals ts a tba ls tu un 
kaut va i izmantot vecos «sasnie
g u m u s » . A r «sasn iegumiem» es 
saprotu inf ras t ruktūru a r «algo
t iem k rē s l i em» , a r savām te lpām 
un te lefoniem, a r z ināmiem sa
ka r i em a u g š ā un apakšā un ārze
mēs. Tas viss pagā tnē apaudzis 
a r pas iv i tā tes un s ta t i skuma sū
nām. ' Bet tās i r j ā sk rāpē nost. 

Šodien vēl nav ne m a z ā k o cerī
bu, ka līdz a r komjauna tnes bū
t ības izčakstēšanu tās t ies ības 
un īpašo s tāvokli va r ē tu mantot 
kada cita organizāc i ja , kas neiz
virz ī tu tik g lobālus mērķa? , kā 
kaut kādas utopiskas leiputr i
jas ce lšanu, bet g a n v ienotu sa
p rā t īgus , darbot ies g r ibošus jau
niešus. Vai šobrīd kāds ir spēj īgs 
reāli s tāt ies komjauna tnes vietā 
vai tai b lakus, vai a r i pabīdī t a r 
s t ipru plecu mal iņā? Vai ar ī šo
br īd pā r i visam plauks t t ikai vē
lēšanās kr i t izēt un būt nesamier i 
nāmā opozīci jā? Daudzo neatka
r īgo (tā vismaz sevi t ie sauc) 
l ie lākais sasn iegums ir t a s , ka 
tie ir nea tkar īg i . Kā šo neatka-
r īgumu piepi ldī t a r ī a r kādu jē
gu savai pas tāvēšana i? J o šodie
nas s i tuāci jā veidot j aunas sa
b iedr i skas organizāc i jas t ikai to 
b iedru iekšējas kopā nākšanas 
dēļ nez vai ir i evēr ības c ienīgi , 
šobrīd darb iem un bals īm ir jā
izskan visas sab iedr ības mēro
gā . Līdz šim mūsu j a u n a t n e ir 
dal ī jus ies nevis pēc pol i t i skām 
pā r l i ec lbām. bet g a n p ē c 1 vēlēša
nās va i nevē lēšanās darbot ies . Un 
šie darbot ies g r iboš ie la ikam 

j a u sevi Ir a t r aduš i veco iespēju 
i e tva rā , t. i., esošajā organizā
cijā — komjauna tnē . Daudzi no 
v iņ iem apzinās šo v ienīgo un 
g a l v e n o S I B R I 2 A darbošanās 
iespēju un tāpēc pal iek savās 
v ie tās . Daļa pa l iek t ikai t āpēc , 
ka kādre iz i r sāk ts un, lai ne
izskat ī tos uzskatos nepas tāv īg i , 
t u rp ina vien tā lāk un viņiem nav 
p ie l ip ināms t ra fa re ta i s teiciens 
p a r žu rkām un kuģ i . Taču atce
rēs imies , ka jū rn iek i zin stāstī t 
a tgad ī jumus , ka pēc žurku aiz
bēgšanas kuģis tu rp ina savu 
kursu mier īg i t ā lāk un . . . vēl 
l epnākā ga i t ā . . . 

Lai nu kā, bet komjauna tne 
ir rea l i t ā te — tā v ienkārš i IR. 
Un šobrīd tā mek lē p ierādī jumu 
sava i pas tāvēšana i . Ar ī tā uzma
nība, kas nāk no «vecākā brā
ļa» puses, vēl i r ļoti būt iska . 
P r o t a m s , tā nav uzmanība , kas 
saist ī ta a r mīlas pāru act iņu 
mi rkšķ ināšanu s t a r p dieva pār
g r i ez to ābolu a t ras ta jām pusī
t ēm, bet g a n b a g ā t a papucīša uz
man ība savam v ien īga jam. Mēs 
t i k bagāt i neesam, lai to dr īkstē
tu neņemt vērā . 

A I N I S S A U L I T 1 S 

Laiks jau rāda 
Ja a t ce r a t i e s , š ī gada s ā k u m ā 

nod ib inā jā s N e a t k a r ī g ā Studen
tu asociāci ja . I r dz i rdē t s , ka ak
t īvi tā d a r b o j a s Lauksa imniec ī 
bas un Māks las akadēmi jā s . Be t 
p a r to, k o d a r a N S A Univers i tā 
t e s ak t īv is t i in formēja Univers i 
t ā t e s s tuden t s . N S A Valdes lo
cekl i s A l v i s V in t e r s . 

— A r ko n o d a r b o j a s paš la ik 
N S A U n i v e r s i t ā t ē ? 

— T a g a d m u m s ir j ā t i ek 
ska id r ī bā paš iem a r sevi . P a g ā 
jušā g a d a februār ī , k a d not ika 
d i b i n ā š a n ā s kong re s s , mes t u r 
i e r a d ā m i e s t ī r i ind iv iduā l i un t u r 
uz v ie ta s r adās doma . ka a r ī 
Un ive r s i t ā t ē i r j ānod ib ina at
ba ls ta g r u p a . Nu , a tba l s ta g r u p a 
ir nod ib inā ta , un t a g a d mūsu 
u z d e v u m s ir izveidot oficiālu no
da ļu . Ir izve idojuš ies sakar i , i r 

fakul tā tēs c i lvēk i , kas ir Iepazi
nušies ar ide ju , a tba ls ta to . 

— Kas k o o r d i n ē N S A darbī 
bu? 

— Valde , kuru vada pr iekšsē
dē tā js . V a l d ē iet i lpst pā r s t āv j i 
no t r ī s a u g s t s k o l ā m — Lauk
sa imniec ības a k a d ē m i j a s . Māk
slas a k a d ē m i j a s , ku rā s ši ideja 
r adās , un Univers i t ā tes , k u r a s 
pārs tāv j i , pa dažād iem ceļ iem 
uzzinot , bi ja individuāl i ie radu
šies uz k o n g r e s u . Nea tka r īg i no 
augs t sko las l ie luma un s tud?n tu 
ska i ta , va ldē ka t ru pā r s tāv divi . 

— Tev p a š a m nešķie! , ka 
Un ive r s i t ā t e s noda ļas d ib ināšana 
ir i e i lgus i? 

— P i e k r ī t u , tā i r ie i lgusi . 
— Vai va ino j amas k ā d a s ne

pa redzē t a s g r ū t ī b a s ? 
— P i r m k ā r t , neapšaubāmi 

t rūkst p ie redzes šā da rba darī
šanā. O t rkā r t , t agad tik daudz 
it v i sur kas d ib inās . Bet ci lvēki 
ir ies t iguši savās ikdienas rūpēs , 
neapšaubāmi ar ī s tudent iem tās 
izvirzās p i rmajā vietā . Cilvēki 
k ļuvuši ne nu gluži iner t i , bet 
— v iena ldz īg i . Tas tāpēc , ka tik 
daudz ir solīts un nu va i r s ne
kam net ic . Gr ib un g a i d a kaut 
ko reā lāku , ga ida to, kas uzreiz 
varē tu kau t ko dot. R E Ā L I mēs 
r īkojām Asociāci jas P a v a s a r a 
ball i . Z ināmas g rū t ības tās orga
nizēšanā bija. NSA biedr iem savs 
l abums — ieeja brīva, bet pārē
j iem nācās maksā t . 

— P a š l a i k a tsaucība s tudentu 
vidū nav liela. Vai, t avuprā t , tā 
augs? 

— Sa jā gad ī jumā pr inc ips 
«jo va i r āk , j o l abāk»-nea t t a i sno 
sies. Tas p ierādī j ies kau t vai 
komjauna tnē . 

— Bet vai pašre izē ja i s N S A 
sas tāvs var pā r s t āvē t s tuden tus? 

— Mēs nekad neesam pārs tā
vējuš i , un nepā r s t āvam visus stu
dentus . Runā jam un d a r ā m t ikai 
savas Asociāci jas b iedru vā rdā . 

— Tad kāda ir N S A loma 
dažādo p rob lēmu r i s ināšanā , jo 
c i lvēku i r maz un kau t ko dar ī t , 
d roš i vien, i r g rū t i ? 

— Mēs a tbals t īs im j e b k u r u s 
pa sākumus , kad daudzmaz kļūsim 
pa r spēku . Laiks pa rād ī s , va i 
mēs būsim va jadz īg i , vai mēs 
da r ī s im ko labu, vai nē. 

— Bet Ja neklās i t p a r tādu 
spēku? 

— Tad dabiski a tmi r s im kā 
daudz kas neva jadz īgs , bet es 
ceru , ka tas nenot iks . 

— Vai pašre izē ja i s — ieilgu
šais d ib ināšanās posms nel iecina 
p a r g a i d ā m u da rb ības p a m i r u m u ? 

— Kamdēļ? Viss ir a tka
r īgs no mums . Ja kau t kas at
mirs , mēs nebūsim pra tuš i visu 
p ienāc īg i pasniegt , un nebūs im 

dar ī juš i to da rbu , kas ir nepie
c iešams. 

Es j au te icu, ka s tudentam tik 
daudz ir solī ts , t ik daudzas orga
nizāci jas i r nodibinā jušās , bet 
v iņš j au ā t r āk nenāks , k a m ē r ne
redzēs , ka no tā visa ir kāds 
reā l s labums. 

— Tu p ieminē j i P a v a s a r a bal
l i . Bet vai t ikai ku l tū ras pasāku
mi spēj v ienot? 

— Ša jā ku l tū ra s pasākumā 
redzē jām tās d i enas īstenību — 
to . kas piesaista s tudentu . Mit i
ni un ta lkas not iek visur , bet 
šoreiz saistīja bal le . 

Ir padomā r īkot Asociāci
j a s Rudens bal l i , uz kuru t iks 
a ic inā t i v is i . kam tas in teresē . 

J au t ā j a M Ā R I S D I Ņ Ģ E L I S 
Redakc i j a s p iez īme: 
Rudens jau k lā t . a r i balle nav 

aiz ka ln iem. Bet nemaz t ik tā lu 
va i r s nav ar i z iema. Tāpēc pa r 
«Ziemas bal l i» j ā sāk domāt jau 
šodien. Nekavēs imies ne mirk l i ! 
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Šoruden mūsu kolēģim, pro
fesoram Jān im Ēr ikam Niedr l t im 
p ienākus i apaļa jubi le ja . 

S t rādājo t p a r uzņēmuma galve
no ekonomistu un mācot ies neklā
t ienes a sp i ran tū rā Latvi jas P S R 
Zinā tņu Akadēmi jas Ekonomikas 
ins t i tū tā , J . Niedr l t i s izstrādāja 
un aizstāvēja ekonomikas z inātņu 
kand idā ta diser tāci ju . 

Kopš 1970 . g a d a J . Niedr l t i s 
s t r ādā P . S tučkas Latvi jas 
Valsts univers i tā tē , sākumā Eko
nomikas , t agad Vadības un eko
nomiskās Informāt ikas fakultātē . 
1974 . gadā J . Niedr l t i s t ika 
pārce l t s darbā uz Latv i jas P S R 
Augs t ākās un vidējās speciālās 
izgl ī t ības minis t r i jas Augs tskolu 
pā rva ld i , kur nos t rādā ja deviņus 
g a d u s . Visu šo laiku J . Niedrl
tis apvienoja Minis t r i jas kolēģi
jas locek |a p i enākumus ar docen
ta da rbu LVU, vadot s tudent iem 
nodarb ības p r iekšmetos : «DZO 
un normēšana» , «Dabas resursu 

izmantošanas ekonomika» , «Da
bas a izsardzība un tās ekonomis
kās p rob lēmas» . 

1 9 8 3 . g a d ā J . Niedr l t i s sāk 
s t r ādā t pa r P . S tučkas LVU pro
rek to ru mācību da rbā . Viņš vada 
Univers i tā tes metodisko padomi . 
Profesors J . Niedr l t i s pa ts i r vai
rāku mācību g r ā m a t u un līdzek
ļu pa r DZO un da rba normēša
nas , kā a r i dabas resursu izman
tošanas ekonomikas p rob lēmām 
au to r s un l īdzautors . 

Profesora J . Niedr l ša darbī
ba i r v ispusīga. Līdztekus tieša
j i em adminis t ra t īva j iem un mā
cību darba p ienākumiem viņš ir 
r epubl ikān iskās sekci jas «Dabas 
resursu Izmantošanas ekonomika» 
pr iekšsēdētā js , p r o g r a m m a s «Cil
vēks un biosfēra» da rba g r u p a s 
republ ikā vadī tā js , kā a r i Latvi
j a s P S R Dabas un p ieminekļu 
a izsardzības b iedr ības Padomes 
loceklis. Profesors J . Niedr l t i s 
piedal ī j ies Vissavienības un 
s ta rp tau t i skās z inā tn iskās konfe
rencēs , publ icēt i z inātniskie 
darb i va i rāk nekā 5 0 iespied

lokšņu apjomā. Paš la ik J. Nie
dr l t i s tu rp ina da rbu p ie dok to ra 
diser tāci jas izs t rādāšanas dabas 
resursu izmantošanas ekonomi
kas j au tā jumos . 

Profesors J . Niedrl t is veic at
bildīgu sabiedr i sko darbu . Kopš 
1 9 8 5 . gada ir Kirova ra jona de
putā ts un izpi ldkomitejas locek
lis, r ek to rā t a part i jas organizāci 
jas s ek re t ā r a vietnieks, eksper tu 
g r u p a s dabas resursu izmantoša
nas jau tā jumos p ie L K P C K un 
Latvi jas P S R Valsts P l ā n a komi
tejas d a b a s a izsardzības nodajas 
loceklis . 

Jub i l ā r s ir pelnīt i Iemantoj is 
au tor i tā t i gan s tudentu, g a n kolē
ģu vidū. Viņš va i rākkār t i r ap
balvots a r Latvi jas P S R Augs tā 
kās un vidējās speciālās izglītī
bas minis t r i jas Goda raks' . iem, 
1 9 8 1 . g a d ā apbalvots a r Laivi-
jas P S R Augs tākās P a d o m e s 

Prez id i j a Goda raks tu . Dabas un 
p ieminekļu a izsardzības b iedr ības 
Goda zīmi. 

Nāko tnē vēlam jub i l ā r am la
bu vesel ību, dzīves un da rba 
p r i eku . 

V A D Ī B A S UN E K O N O M I S 
K A S I N F O R M Ā T I K A S 

F A K U L T Ā T E S K O L Ē Ģ I 

J U B I L Ā R E IR A R Ī LATVI

J A S M Ā K S L A S A K A D Ē M I J A . 

7 0 G A D U D Z I M Š A N A S D I E N A 

V Ē L A M R A D O Š U S P A N Ā K U 

M U S G A N M A C I B U S P Ē K I E M , 

G A N S T U D E N T I E M ! S V E I C A M 

V I S U S , K A M M Ā K S L A S AKA

D Ē M I J A B I J U S I D Z I M T A AL 

M A M A T E R . 

— Будет ли? 
— Трудно сказать. Ясно одно: 

бесплатным он будет лишь для 
счастливчиков — дорогой язык, 
цены на него кооперативные... 

— Преподавателей языка не 
хватает для четырех факультетов 
университета. Еще спасибо про
ректору по вечернему и заочному 
обучению, что она понимает нас, 
не настаивает на срочном обуче
нии своих студентов. 

— А если вспомнить, что на не
которых факультетах русского 
дневного потока и вовсе нет... 

— Мы были вынуждены отка
заться от преподавания на треть
ем курсе историкофилософского 
факультета. Ищем, ищем препода
вателей, а они нам отказывают, 
отказывают... И уходят в коопера
тив: там они всю предлагаемую 
нами зарплату получают за три 
часа в неделю. А у нас нагрузка 
— не меньше 20 часов, чувствуете 
разницу? Трое наших преподава
телей — мужчины. 

— Кормильцы. 
— Кормилец приносит в дом 125 

рублей (с вычетами включитель
но) — и отсутствует ради них 200 
часов каждый месяц. Так что, уж 
извините, в университете препода
ют одни энтузиасты. 

— И сколько их? 
— Практически десять. 
— А кто же будет обучать язы

ку работников университета, 
готовить переводчиков, руково
дителей курсов в других вузах и 
на предприятиях? Это, наверное, 
проблема сегодняшнего дня: рань
ше не было соблазна, не было ко
оперативов. Физики ведь попреж
нему преподают в ЛГУ, зарплата 
не изменилась, а все нормально: у 
них нет этого запасного выхода — 
ухода в денежное место. Интерес
но, а тс почти легендарные на
родники, которых наш Закон о 
языке так и не воспроизвел, они 
тоже — не ушли в кооперативы 
по причине отсутствия таковых в 
19 веке? 

— В школах учителей латыш
ского заинтересовали процентами 
к зарплате, ее зависимостью от 
стажа: вот туда, наверное, и по
или отчисления на реализацию 
закона. Но как же так, неужели 
и мы в этом деле не участвуем? 
Ведь мы делаем работу средней, 
даже начальной школы: собеседо
вание по латышскому языку перед 
вступительными экзаменами — то
му свидетельство. Тексты мы да
вали на уровне 6—7 классов, во
просы задавали детские, двойки 
ставили только тем, кто вообще 
даже самого вопроса не понял. И 
вот результаты: двойки получили 
85 человек, 76 — сами отказались 
от собеседования, а ведь у мно
гих было «4> или «5» в аттеста
те. 

— А кто преподавал в школе 
язык — не спрашивали? Может, 
учителя физкультуры? 

— Нет, не стали спрашивать. 
— По идее, не должны вы это 

спрашивать, вы должны сами ре
гулировать обстановку. 

— Просто государственная по
литика была иной, учителей рус
ского языка в латышских школах 
мы готовили, а учителей латыш

ского в русских — никогда. Те
перь надо не виноватых искать, а 
решать проблему. 

— Наверное, не спрашивали, по
тому что возможных ответов ис
пугались? Впервые менее страшно 
станет как минимум лет через 
шесть — когда появятся первые 
ученики у нынешних первокурсни
ков отделения «Латышский язык 
и литература и методика воспита
тельной работы в русских шко
лах» (50 «дневников» и 25 заоч
ников)'. А обязательным язык ста
нет через два с половиной года! 

Это же практически первый за

— Вот, два года индивидуаль
ного обучения — и человек гово
рит медленно. Одно занятие в 
неделю во втором семестре чет
вертого курса и в первом семест
ре пятого — и проблема реально
го двуязычия решена? 

— Нет, конечно, получается ра
бота для галочки. 

— Видите: бесплатное обучение 
государственному языку — затея 
галочная. А ведь когда язык объя
вили государственным, тем самым 
вроде бы и обеспечили обучение 
за государственный счет! 

— Нет, но чтото уже сделано. 

— И почему мы сами должны 
отнимать аудитории у инъяза 
или филфака — им же они тоже 
нужны? Мы и без того отняли 
свое «временное» помещение у 
комсомольского и партийного бю
ро. Ну почему нам должны гово
рить: «Живите здесь, занимай
тесь на здоровье», — и уходить! 

— Все предоставляемые нам 
возможности решить проблему по
мещения — на уровне возможно
стей бороться между собой. Тра
тить силы еще и на междоусобные 
конфликты? 

— Наверное, это аморально — 

И ОПЯТЬ: 
БУДЕТ ЛИ ЛАТЫШСКИЙ 

П Р А К Т И Ч Е С К И М ? 

требовать иных условий, чем для 
остальных кафедр в университете. 
Но ведь уровень проблем — го
сударственный, раз уж вышел за
кон о государственном языке... 

— Из программы университета 
по выполнению Закона Латвий
ской ССР о языке: «ЛГУ как 
центру образования, науки и куль
туры надлежит активно, плано
мерно и продуктивно участвовать 
в выполнении этой программы». 

— Ведь и не возразишь! Что 
же, дай бог еще большей активно
сти, планомерности и продуктив
ности в работе — десяти народ
никам, преподавателям кафедры 
практического латышского языка! 

В беседе участвовали 
Анита СТЕЛЛЕ, 

зав. кафедрой, 
Силвия ВАСИЛЬЕВА, 

преподаватель, 
Людмила МЕТЕЛЬСКАЯ, 

корреспондент. 

кон, возникший по воле народа. 
Неужели и с ним все будет по
старому: не выполнен, потому что 
дяди в Москве бюджет неправиль
но распределили? Неужели и 
здесь от конкретного человека ни
чего не зависит? 

— Конечно, зависит — все дело 
в желании или нежелании учить
ся. 

— Но ведь и в желании или 
нежелании учить! Моя знакомая— 
наполовину украинка, наполовину 
белоруска^— ведет на своей ра
боте курсы латышского языка! 
Почему же это делает она, а не 
латышка? 

— Кто хочет, тот языком уже 
давно овладел. А остальные... Это 
психология большого народа. У 
американцев тоже нет страсти к 
языкам — им английского доста
точно. 

— Да, но и закон писался не 
для особо сознательных, а для 
тех самых остальных, кто будет 
не против, чтобы их обучали, но 
— бесплатно. 

— Один депутат в Москве так 
и говорил: обучение национально
му языку должно быть бесплат
ным, потому что и русскому ког
дато бесплатно обучали. 

— Я о чем говорю: чтобы 
увольнять человека через два с 
половиной года за незнание язы
ка, нужно иметь на это моральное 
право, нужно так себя чувство
вать: я все сделал, чтобы помочь 
тебе, но ты отказался от, моей по
мощи. 

— Да, помощь нужна. И язык 
должен преподавать человек, сдав
ший экзамен еще и на знание 
истории, культуры этого народа— 
иначе ведь не заинтересуешь! 

— А что еще обнаружилось на 
собеседовании? 

— Были латыши, не знающие 
своего языка. Бьм москвич, обу
чившийся латышскому чуть ли не 
самостоятельно — просто хотел 
человек учиться у нас обменять 
квартиру. Одной девочке мы все 
же пятерку поставили — она 
очень медленно говорила, но пра
вильно: год или два она занима
лась с репетитором. 

Мы запросили в министерстве 14 
штатных мест — и нам их, слава 
Согу, большое спасибо, дали. И 
зарплату обещают повысить до 
160 рублей. 

— Нет, это будет минимальная 
зарплата для всех преподавателей 
университета. 

— Нигде в мире за обучение 
языку так мало не платят. Нигде 
в мире группа не состоит более 
чем из 12 человек. Нигде в мире 
преподаватели не загружены на
столько, чтобы не иметь возмож
ности заниматься наукой. Кто бу
дет писать учебники, создавать 
методику или — заново — лекси
ку делопроизводства, например? 

— А сколько еще такой специ
альной лексики! 

— В идеале каждый из нас 
должен взять на себя разраГотку 
какогото спецкурса, а сил не хва
тает даже на простое, недиффе
ренцированное преподавание. Да
же наличие техники у нас — не 
проблема номер один. Хотя сту
дент, конечно, устает ст мела как 
единственного нашего орудия. 

— Однажды пробилась к ком
пьютеру, и без того перегружен
ному. Сама таскаю диапроектор 
тудасюда, сама делаю слайды. У 
каждого здесь свои книги, каж
дый сам печатает тексты для за
нятий, а машинки у нас всего две. 
да и то старые и не наши — одна 
профкомовская, другая с отделе
ния журналистики. Купила свою 
машинку. За час преподаватель 
университета получает 90 копеек. 
Получается, что я в раскладе на 
этот час трачу гораздо больше, 
чем зарабатываю. 

— Иной раз кажется — в нас 
никто не заинтересован. Упрекают, 
что мы не обеспечили преподава
ние на такомто факультете, а 
что кафедру не обеспечили даже 
нормальным помещением, что да
же машинистку посадить некуда, 
— это не волнует никого. 

— Один молодой преподаватель 
предложил забастовать — захо
дить в аудиторию, сидеть, смот
реть на студентов и молчать. 



Vardi, ко sacīja jubileja 

* J ā n i s Gab
!iks. 

(Sākums 1. Ipp.) 

n u i t a s . tr.ani mazdēli Jodien ru-
n.i latviski , tad man pateicība 
jā izsaka BU rek toram, kas pavē
lēja iet uz visām lekci jām. 

3 . Sei t r adās tautu k o p ī t a , 
jo tur kau t ko mācījās no igau
ņiem, kaut ko no l ietuviešiem. 

. . . K o p i l a tu rp ina lās . Mum-> tagad i r Amer ikas l a l i i e šu apvie-
n ī l a 

. . . Es jū tu . ka Balt i jas tau tas 
a tka l s tāv uz pārmaiņu sliekSna 
Līdz a r nākošo gadu sāksies Bal-
t i ' n s rkonomlskā autonomija . Un 
šeit būs jāsadarbojas , mums Va
jadzēs kop īgus z inātniekus poli
t ika un ekonomikā , lai šie mērķi 
būtu sekmīg i . Seit a tka l roda=! 
ideja, ka a t i auno ' a BU varētu 
palīdzēt . BU varē tu būt tas ko
dols, kas a t j auno un a t t ī ra Bal
ti jas j ū ru . 

* V. Ivanovska un R P l ivča 
foto 

* Aleks i s 
Dre iman l s 

PIRMS LTF 2. KONGRESA 

L T F Valde i , L T F in format īva jam bi ļe tenam «Atmoda» , 
«Univer s i t ā t e s Av īze i» , « P a d o m j u J a u n a t n e i » . 

Pēdē jo s mēnešos Latvi jas poli
t i ska jā dzīvē iezīmējies a u g o š s 
v iedokļu p lu rā l i sms un d iskus i ja 
pa r Latv i jas n e a t k a r ī b a s sasn ieg
šanas ce ļ iem. Izkr is ta l izē jušās di
vas g a l v e n ē s nos tādnes . Viena, ko 
pā r s t āv T a u t a s f rontes Domes 
v a i r ā k u m s , pa r edz sasniegt Lat
vi jas suve ren i t ā t i , izmantojot eso
šās v a r a s s t r u k t ū r a s , g a l v e n o k ā r t 
L P S R A u g s t ā k o Padomi . O t r a . 
ko a tba l s t a L N N K . VAK u. c. 
r a d i k ā l a s o rgan izāc i j a s , pa r edz 
a t j auno t La tv i j a s Repub l ikas ne
a tka r ību , ejot pa tās pilsoņu un 
pi lsoņu k a n d i d ā t u reģ i s t r āc i j a s 
ceļu. L T F vad ība Pi l soņu komi
teju v e i d o š a n a s j au tā jumā i evē ro 
«pozi t īvu n e i t r a l i t ā t i » , bet dau
dzas v ie tē jās noda ļas tieši p ieda
lās pi lsoņu reģ i s t rāc i j ā vai at
ba ls ta to. Ta j ā pašā laikā L N N K 
v a i r ā k u m s g r a s ā s p iedal ī t ies A P 
vē lēšanās , lai panāk tu p rog re s īvo 
spēku v ieno t ību . 

Diemžēl a t sev išķos gad ī jumos 
minē t ā d iskusi ja iegūst ar augs tu 
pol i t i sko k u l t ū r u nesav ieno jamu 
asu toni . Daži rad ikā ļ i abās no
me tnēs ķ e r a s pa t p ie personis
k iem a p v a i n o j u m i e m un rupj ī 
bām. 

Ļoti nepa t ī kami , ka šādus lī
dzekļus i zmanto tāds paz īs tams 
pol i t isks da rb in i eks kā L T F 
p r i ekšsēdē tā j s Dainis Ivāns . Žur
nāla «Sko la un Ģimene» šā g a d a 
9. n u m u r ā (kura met iens 1 6 2 0 0 0 
eksemplā ru ) publ icē t s v iņa raks t s 
« A u g o š o p ras ību pol i t ika» . Taja 
uzdots re to r i sks j au tā jums a r ie
p r i ekš note ik tu atbi ldi : «Vai tie
šām k ļūs im par p ros t i tū tām, kas 
a tk lā t i ga t avos i e s vē lēšanām, bet 
s lepus r eģ i s t r ē s pilsoņu kongre sa 
de l egā tus?» . 

Mums šķiet nep ie ļau jami , ka 
masu informāci jas l īdzeklī 
5 5 1 5 0 0 La tv i jas pi lsoņu t iek dē
vēt i pa r p ros t i tū tām. Tas pārāk 
a t g ā d i n a z ināmu L K P da rboņu 
l īdzīgos i z te ikumus pa r Mavr iku 
Vulfsonu. 

Uzska tām, ka D. Tvanam, lai sa
g l abā tu savu au to r i t ā t i , va jadzē tu 
publ isk i a tva ino t i e s v is iem šiem 
c i lvēk iem. Vēlams , lai D. Tvans 
to izdar ī tu l īdz L T F II kongresa 
s anākšana i Latv i jas TV, «Atmo
dā» un «Sko las un Ģimenes» ok
tobra n u m u r ā . 

Ieros inām izskat ī t šo j au t ā jumu 
tuvāka jā L T F va ldes sēdē . 

V a i r ā k u m ā esam L T F biedr i . 

tādēļ uzska tām šo soli par nepie 
c iešamu Latvi jas t au tas vienotī
bas s t ip r ināšana i . 

L N N K Latv i jas Univers i tā tes 
g r u p a s uzdevumā: 

G I N T S A P A L S , 
I L M Ā R S P U N K A 

1 9 8 9 . g. 2 5 . septembrī . 

Red . p iez īme. Uz vēstulē teik
to, to nelasot , jau i r a tbi ldēj is 
D. Ivāns . Lasām viņa te ik to : 

«Neva jadzē tu t ik daudz laika 
veltī t nebūt i sk iem s t r īd iem un 
kašķ iem, a tsevišķu pe r sonu rīcī
bas vai a tsevišķu iz te ikumu pār
spī lē t i nopie tna i apspr iešana i .» 

U n vēl : 
«Cik maz mēs jopro jām skatā

mies uz c i lvēku da rb iem, cik 
sva r īg i mu ms l iekas vārd i un 
fo rmulē jumi» . 

Vai t ad j e l kas ir sasniegts , 
ka v a r a m sākt plēs t ies un šķel
t ies? Atce rēs imies Ra iņa «Zelta 
z i r g u » . Nevis kāds svešinieks , 
bet brā l i s brā l i novi lka lejā. kad 
otrs kaut d rusku bija pakāp ies 
s t ik la ka lnā . Vai nebū tu la iks šo 
t ik l a tv i sko īpa tn ību p ā r v a r ē t ? 

Spriež musu tautfrontieši 
J a p a m a n ī j ā t Un ive r s i t ā t e s 

T a u t a s f rontes paz iņojumu sten
dā, t ad 2 8 . s ep t embr ī novēlēju
m u s un i e t e i k u m u s ga id ī ja L T F 
2 . k o n g r e s a LVU de legā tu gru
pa , taču apsp r i e s t i e s iznāca t ika i 
pašu s t a rpā . Viens novē lē jums iz
skanē j a u n to p i eņēma visi — 
kongresā j ā r u n ā p a r izg l ī t ības 
p r o b l ē m ā m . 

Šobr īd nenormāl i n iec īg i ir 
budžeta a t ska i t ī j umi Izgl ī t ība i , 
j a u n o speciā l i s tu sociālā nodroš i 
nāšana ir nenodroš inā ta — ne
p iec iešama l ikumdošana dz īvokļu 
j au t ā jumos , t āpa t ju r id i sk i j āga
r a n t ē p r i v ā t ā s in ic ia t īvas iespē
jas , jo va ls t i sk i p a n ā k t dažād ību 
ir p rob l emā t i sk i — j ā r a d a ko
ledžas u. tml . augs t sko las pas
p ā r n ē , lai s a g a t a v o t u j aun i e šus 
ies tā ja i augs t sko lā s . 

Ņemot v ē r ā demogrā f i skās 
p r o b l ē m a s , j ā i z s t r ādā speciālā 
a izsa rdz ība pama tnāc i j a s zināt
n iek iem, jo nav nos lēpums, ka 
z inātne rusi f icējas . J ā i z saka at
t i eksme pre t ideju par Humani 
t ā ro ins t i tū tu . 

Br īvā Latvi jā būs nepiecieša
mi g u d r i c i lvēki un tos j ā g a t a v o 
jau šodien , j ā r e d z pasau le , j āap
gūs t p i e r edze , viens no konkrē 
t iem p r i ekš l i kumiem: jānodib ina 
T a u t a s f rontes s t ipendi ja . 

J ā c e r , ka šīs un 
dz i rdēs im no L T F 
t r ib īnes , j o izgl ī t ība 
br īd i r j āa izs tāv , 
n e v a j a g smie t ies , ka 
p r io r i t ā t e . 

P . S. L V U L T F 
stāvj i a p s p r i e d a ar ī 

c i tas domas 
2 . kongresa 
d iemžēl šo-

Lab i vēl , ka 
tai p iešķ i r t a 

g r u p a s pār-
L T F pr iekš

sēdē tā ja Daiņa Tvana iz te ikumus 
p re sē p a r P i l soņu komi te jām. 
Viedokl is sekojošs — pr iekšsēdē
t ā j am vajadzēja uzsvērt , ka tāda 
ir v iņa personīgā a t t i eksme, jo 
tā šajā gad ī jumā nesakr ī t a r 
Domes lēmumu. Nepa te ic īgs ir 
ar ī f rontē va ldoša is psiholoģis
ka i s sp r i egums . 

Univers i t ā tes tautfront ieši no
lēma, ka ir normāl i , ja pastāv 
doms ta rp ības a tsevišķos Jautāju
mos ,bet mērķ im jābū t v ienam 
— nea tka r īga Latvi ja . 

Apsve ro t visus par un pre t , 
v a i r ā k u m s nospr ieda , ka ci tas al
t e rn a t ī v a s pr iekšsēdētā ja a m a t a m 
nav. 

Kongresmenos ieklausī jās 
ILZE B R I N K M A N E 

Gaišas domas un politisko tālredzību tautfrontiešiem kongresa darbā! 
Visiem pārējiem — patīkamu atpūtu likumīgajā brīvdienā; valsts konstitūcija taču pil

nībā nodrošina savu pilsoņu brīvību. Žēl, protams, ka šoreiz ses td ienā . . . Bet pratīsim no
vērtēt — tā ir reta iespēja — justies DUBULTBRIVIEM! 

JA PĒRKAM LVU KALENDĀRU 

KĀDĒĻ ATKAL 
«KUCĒNI JĀSŪTA 
UZ JŪRSKOLU»? 

Beidzot, pēc i lgāka pār t rauku
ma, a tka l i r n o d r u k ā t s un sāk 
savu ceļu pie lasī tāja Latvi jas 
(Valsts) Univers i tā tes ka l endā r s . 
Kā jau tas mēdz būt , daudz k a s 
nav izdevies tā , kā bij is sākumā 
iecerēts . K a l e n d ā r s pie lasītā
j i em ir nonācis mēnes i pēc se
mes t ra sākuma. R īgas plāns, ku
rā t ika i a r lupas pal īdzību v a r 
ieraudzī t c ipa r iņus , kur i apz īmē 
1 7 6 . Ipp . minē tās Univers i t ā tes 
ēkas , ir « iespruc i s» apr ī ļa mēne
sī, nevis pēdē jā vāka iekšpusē 
un t u r nav i e r augāmi ne pa
ska id ro jumi , ne a r i . kau t l ie lāko, 
ielu nosaukumi . Ir izmainī ts ka
lendāra nosaukums , kaut a r ī 
p r i ekšvā rdā ir i e raks t ī t s p re tē 
ja is . K a l e n d ā r a sas tādī tā j i a tva i 
nojas profesoram P ē t e r i m Zvidr i -
ņam, ku ra v ā r d s a r sal icēju palī
dzību ir p ā r v ē r t i e s par J an i 
( 1 7 7 . Ipp.) . No g a t a v ā k a l e n d ā r a 
i r pazudušas l appuses ar s tat is
t ikas z iņām p a r Univers i t ā t es 
s tudent iem un pasn iedzē j iem, k ā 
a r i pa redzē t ā s piezīmju l ap iņas 
k a l endā ra be igās . Sastādī tā j i ma
nuskr ip tu pec tā r ed iģēšanas 
LVU izdevniec ībā nodeva koope
ra t īva «Rondo» t ehn i ska jam re
dak to ram ap r ī ļ a s ākumā un t ika 
solīts, ka ka l endā r s t iks izdots 
l īdz jūl i ja s ā k u m a m . Diemžēl 
jūl i ja s ā k u m ā bija iespējams ie
raudz ī t t i ka i sa l ikuma k o r e k t ū r a s 
mazākus vai l i e lākus f ragmentus , 
bet ga l īga i s va r i an t s net ika parā 
dīts ne sas tād ī tā j iem, ne arī re
dak to r am. Pēc k o r e k t ū r a s i r pa 
l ikušas ļoti daudzas (sa l ikuma) 
pa re i z raks t ības k ļūdas . 

P r o t a m s , jāa tz īs t , ka ka lendā
rā ir a r ī k ļūdas , k u r a s p ie la iduši 
paši sas tād ī tā j i . Uz mūsu rēķ ina 
ir LVU bē rnu deju ansambl im 
«Danc ī t i s» p iešķ i r t a i s Tau ta s de
ju ansambļa nosaukums (varbūt , 
ka šo k ļūdu v a r « labot» a r i 
«Danc ī t i s» , šādu nosaukumu iz 
c īnot ) . Dekrē t a pa r Latvi jas 
Augs t sko la s d ib ināšanu da tumam 
ir j ābū t 8. februār is (nevis 19 . 

februār i s kā k a l e n d ā r ā ) . Tau ja i 
dze jn iekam J. Ra in im šogad bija 
124 . dz imšanas diena un līdz 
minē ta ja i 125 . gadu jubi le ja i ir 
j āpac iešas . Iespējams, ka ir vēl 
kādas līdz šim nepaman ī t a s k ļū 
das , uz k u r ā m , mēs ce ram, no 
rād ī s ka l endā ra l ietotāji . P a r e 
dzēts , ka ka lendā ru , ku r š p a r e 
dzēts g a n s tudent iem, g a n a n 
da rb in iek iem un pasniedzēj iem 
va rēs i egādā t ies LVU g r ā m a t i 
kioskā Ra iņa b. 19. Tu rpa t va 
rēs saņemt k ļūdu labojuma lapi 
ņas t ie ka l endā ra īpašnieki , ku r 
to jau paspējuš i saņemt . 

Neraugot ies uz visiem t rūku
miem, mēs cf»ram. ka šis izdp-
v u m s v a r r ad ī t zināmu interesi 
ne t ika i Latvi jā , bet a r i ārze
mēs. J a būs p ie t iekama lasītāju 
a t sauc ība , t ad p lānojam kalen 
dā ra iznākšanu arī t u rpmāk , pro
tams, mainot tā izdošanas sagata
vošanas tehnoloģi ju , lai nebūtu 
t ik daudz to «s l īc ināmo kucēnu *. 
kā tas i r šoreiz . Mēs vēlamies 
veidot izdevumu, kas va rē tu kal
pot kā informāci jas avots un pa
līgs da rba o rgan izēšanā visiem 
jaunieš iem, ku r i vēlas Iegūt aug
s tāko izgl ī t ību, un ar ī mācību 
spēkiem gan Latvi jā , g a n ar ī 
ā rpus tās . Domājam, k a kalen
dā rā varēs im ievietot a r ī reklā
mu un informāci ju pa r latviešu 
s tudentu un Jauna tnes apvier.ī 
bām un dažād iem pasākumiem 
visā pasau lē . Ja Jums ir vēlēša 
nās sada rbo t i e s un pr iekš l ikumi 
tad lūdzam raks t ī t k a l endā ra s 
s tādī tā j iem: doc. S i g u r d a m Ta 
ke r lm. 2 2 6 0 1 3 Rīgā . Gork l j a ie 
lā 4 8 , LVU Ķīmijas fakul tā tē . 

P iez īme . P a r ka l endā ra Iegā
dāšanās iespējām g a n skaldi ā 
naudā , gan uz pā rska i t ī jumu in
te resē t ies pa telefonu 2 2 8 1 2 0 
vai Disk rē tās m a t e m ā t i k a s un 
p r o g r a m m ē š a n a s ka t ed rā pie 
Dzidras Reidzānes . 
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